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Godkendt referat fra møde 2023-5 i akademisk råd, Det Sundhedsviden-
skabelige Fakultet, den 31. oktober 2023 kl. 14.00-17.00 i mødelokale 
12.02.066 (Retina 6), AAU-SUND, Selma Lagerløfs Vej 249, 9260 Gistrup 
 
 
Medlemmer: Til stede Med afbud Uden afbud 

Lars Hvilsted Rasmussen (dekan) X   

    

VIP-repræsentanter:    

Henrik Bøggild X   

Claus Graff X   

Torben Moos (deltog til og med punkt 7) X   

Carsten Dahl Mørch X   

Kristian Kjær Petersen X   

Mark de Zee X   

Carsten Reidies Bjarkam   X 

Søren Hagstrøm (deltog fra og med pkt. 5) X   

René Ernst Nielsen X   

Anne Estrup Olesen X   

    

Studenter repræsentanter:    

Mette Andbæk Kaasgaard X   

Aparna Banerjee   X 

Helena Birk Wisby   X 

Munalisa Begum  X   

    

Observatører:    

Susanne Nielsen Lundis (TAP) X   

Thomas Stampe Rasmussen (TAP) X   

Kristian Damgaard Lyng (Ph.d.-studerende) X   

Nadja Albertsen (Ph.d.-studerende) X   

Emilie Marie Eriksen (Forskningsårs-studerende) X   

    

Helen Kjerstein Kristensen, AAU Ph.d. deltog under punkt 4.  

Jeppe Emmersen, SUND prodekan for uddannelse og Charlotte Villadsen, SUND dekansekretariat deltog 

under punkt 5-7. 

Kim Dremstrup, Institutleder HST, Sten Rasmussen, Institutleder Klinisk Institut og Anders Damgaard Søren-

sen, Klinisk Institut deltog under punkt 8. 

Lasse Panny Pedersen (referent), SUND dekansekretariat deltog under hele mødet.  
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Referat 
1) Godkendelse af dagsorden for akademisk råds møde 2023-5 

 

Lars Hvilsted Rasmussen indledte mødet med at konstatere, at:  

- at mødet er indkaldt med lovlig varsel. Dagsorden og bilag er udsendt 24. oktoer 2023 (5 hverdage 

før mødet). Dagsorden og bilag er frigivet til akademisk råd via First Agenda Prepare.  

- at akademisk råd er beslutningsdygtigt idet 11 af 15 medlemmer var til stede ved mødets indledning. 

 

Akademisk råd godkendte dagsorden.  

 

2) Godkendelse af referat fra akademisk råds møde 2023-4 
Bilag 2023-5-2a: Foreløbigt referat SUND akademisk råds møde 2023-4, den 7. september 2023  
 
Det foreløbige referat fra SUND akademisk råds møde 2023-4, den 7. september 2023 er udsendt med 
mødematerialet. Der var ikke indkommet kommentarer til referatet forud for mødet. 
 
Akademisk råd godkendte referatet.  
 

3) Velkommen til nyt studentermedlem og nye observatører  

Bilag 2023-5-3a: Sagsfremstilling 

 

Lars Hvilsted Rasmussen indledte punktet.  

 

SUND akademisk råd byder velkommen til nyt studentermedlem Munalisa Begum, som indtræder i ste-

det for Emile Marie Eriksen for den resterende valgperiode til og med 31. januar 2024. Emilie Marie Erik-

sen udtræder af akademisk råd, da hun i år er forskningsårs-studerende. Emilie indtræder som observa-

tør i SUND akademisk råd gældende til og med 31. januar 2024 med mulighed for forlængelse. 

 

Yderligere byder akademisk råd velkommen til Thomas Stampe Rasmussen som ny TAP-observatør fra 

Klinisk Institut til og med 31. januar 2024 med mulighed for forlængelse. Thomas overtager posten fra 

Christina Øllegaard Elmer. 

 

Akademisk råd gennemførte en kort præsentationsrunde og bød velkommen til Munalisa Begum og Tho-

mas Stampe Rasmussen. 

 

4) Drøftelse vedr. tildeling af ph.d.-grad fra skriftlig forelæggelse den 3. oktober 2023  
Bilag 2023-5-4a: Sagsfremstilling 
Bilag 2023-5-4b: Indstilling vedr. tildeling af ph.d.-grad 
 
Helen Kjerstein Kristensen, AAU Ph.d. deltog under punktet. 
 
Lars Hvilsted Rasmussen indledte punktet.  
I forbindelse med skriftlig forelæggelse i SUND akademisk råd den 3. oktober 2023 indkom en række 
kommentarer vedr. tildeling af ph.d.-grad til Kathrine Liedtke Thorndahl. Sagen er derfor jf. akademisk 
råds procedure fremsendt til behandling på næstkommende rådsmøde. 
 
De indkomne kommentarer omhandler den endelige indstillings form og sprogbrug. Det bemærkes, at et 
enigt bedømmelsesudvalg indstiller til tildeling af ph.d.-graden. 
 
Lars Hvilsted Rasmussen bad de medlemmer af akademisk råd, som har fremsendt kommentarer om at 
præsentere disse og Helen Kjerstein Kristensen gennemgik de formelle rammer for endelige indstillinger 
og akademisk råds rolle i forbindelse med tildeling af ph.d.-grader.  
 
Akademisk råd drøftede herefter sagen: 
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- Akademisk råd besluttede enstemmigt at tildele ph.d.-graden.  
- Akademisk råd bemærkede, at der er tale om en utraditionel form og sprogbrug i den endelige 

indstilling, men at der ikke kan sås tvivl om det akademiske niveau i afhandlingen og under for-
svaret. Yderligere blev det bemærket, at form og sprogbrug reflekterer og refererer til afhandlin-
gen indhold, som en del af en intern jargon mellem den ph.d.-studerende og udvalget.  

- Akademisk råd bemærker, at sagen som denne opstår, når afhandlingens emne ligger i udkan-
ten af det sundhedsvidenskabelige fagområde, og den interne AAU-formand for bedømmelses-
udvalget er tilknyttet et andet hovedområde med en anden faglig tradition, hvilket afspejles i ind-
stillingen.  

- Akademisk råd afsluttede drøftelsen med at konkludere, at indstillingen ikke giver anledning til 
en opfølgning med ph.d.-skolen eller en præcision af eksisterende skabeloner og vejledninger. 
Sagen betragtes som et særskilt tilfælde, som blot giver en ekstra kolorit til den endelige indstil-
ling.  

 
Lars Hvilsted Rasmussen takkede for en god drøftelse og konkluderede, at akademisk råd tildelte ph.d.-
graden til Kathrine Liedtke Thorndahl. 

 
5) Orientering og status på kandidatreform  

Bilag 2023-5-5a: Sagsfremstilling  

Bilag 2023-5-5b: Præsentation af kandidatreform - teknisk gennemgang 

 

Jeppe Emmersen, SUND prodekan for uddannelse og Charlotte Villadsen, SUND dekansekretariat del-

tog under punktet. 

 

Lars Hvilsted Rasmussen indledte punktet. Jf. SUND akademisk råds årshjul er SUND prodekan for ud-

dannelse inviteret med på dagens møde. Prodekanen har udvalgt temaer til orientering og drøftelse med 

akademisk råd. 

 

Jeppe Emmersen orienterede om status på kandidatreform og AAU’s organisering og arbejde med op-

gaven. PowerPoints fra oplægget er vedlagt referatet.  

 

Akademisk råd tog orienteringen til efterretning og drøftede kort opklarende spørgsmål med prodekanen 

herunder: 

- De forventede konsekvenser for SUND og SUND’s uddannelser.  

- Hvordan der kan arbejdes konstruktivt med kandidatreformen, så drøftelser på AAU, SUND og i 

SUND akademisk råd ikke blot bliver kritiske, men også konstruktive.  

- Akademisk råd udtrykte stor interesse i emnet og ønsker at følge processen fremadrettet. Lars 

Hvilsted Rasmussen konkluderede, at emnet skal tilføjes SUND akademisk råd årshjul for 2024. 

 

6) Orientering og drøftelse vedr. Innovation og entreprenørskab på SUND 
Bilag 2023-5-6a: Sagsfremstilling 
Bilag 2023-5-6b: Indstilling til DSEBs Innovations- og entreprenørskabspris 2023 
 
Jeppe Emmersen, SUND prodekan for uddannelse og Charlotte Villadsen, SUND dekansekretariat del-

tog under punktet og præsenterede SUND’s arbejde med innovation og entreprenørskab særligt rettet 

mod de studerende. PowerPoints fra oplægget er vedlagt referatet. 

 
Akademisk råd drøftede oplægget herunder: 

- Konsekvenserne af NAU-forsinkelsen.  
- Kommunikation til studerende vedr. innovation og entreprenørskabsaktiviteter herunder eks. 

Health Innovation Challenge 2023 og Health Hub. Akademisk råd bemærkede, at der sendes 
meget information til studerende via eks. mail og moodle. Det er ikke sikkert at alt bliver set og 
læst. Det kan være nødvendigt at tænke i andre kommunikationskanaler. Det blev i den forbin-
delse pointeret, at der allerede benyttes andre kanaler end mails og moodle herunder eks. op-
slag på infoskærme, mails til vejledere og undervisere, events i kantinen mm. De studerende 
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foreslog, at innovation og entreprenørskab kunne integreres mere ind i uddannelserne på et tid-
ligt tidspunkt, så alle studerende får kendskab til AAU’s og SUND’s ressourcer på området her-
under Health Hub i AAU SUND.  

 

7) Drøftelse vedr. strategiske muligheder ifm. UFM-pulje til styrket kompetenceudvikling inden for Life Sci-

ence 

Bilag 2023-5-7a: Sagsfremstilling 

 

Jeppe Emmersen, SUND prodekan for uddannelse og Charlotte Villadsen, SUND dekansekretariat del-

tog under punktet og præsenterede de strategiske muligheder ifm. Uddannelses- og Forskningsministeri-

ets pulje til styrket kompetenceudvikling inden for Life Science herunder tanker om at videreudvikle på Et 

Sundt match arrangementet. PowerPoints fra oplægget er vedlagt referatet. 

 

Akademisk råd drøftede oplægget herunder: 

- Definitioner af life science begrebet. Hvor bredt dækker begrebet? Kan digital health indgå inden 

for rammerne. 

- Akademisk råd vurderer, at SUND har gode forudsætninger for at byde ind på EVU inden for Life 

Science området evt. i samarbejde med ENGINEERING. 

- Akademisk råd pointerede, at SUND har en lang stribe ph.d.-kurser, som med fordel kunne tæn-

kes ind ift. potentielt EVU-udbud.  

- Akademisk råd bemærkede, at det er vigtigt ikke at udvande Et Sundt Match arrangementet ved 

at tilføje til arrangementets formål.  

- Forslag om et samlet EVU-udbud inden for kliniske afprøvninger eks. ansøgninger til Viden-

skabsetisk komité og den regulatoriske proces.  

 

Lars Hvilsted Rasmussen afsluttede drøftelsen og takkede Jeppe Emmersen og Charlotte Villadsen for 
gode oplæg og akademisk råd for gode input.  

 

Pause  

 
8) Viden for verden 2022-2026. Orientering og drøftelse af foreløbige målaftaler for 2024 

Bilag 2023-5-8a: Sagsfremstilling 
 
Kim Dremstrup, Institutleder HST, Sten Rasmussen, Institutleder Klinisk Institut og Anders Damgaard 
Sørensen, Klinisk Institut deltog under punkt 8. 
 
Lars Hvilsted Rasmussen indledte punktet. 
 
På SUND akademisk råds møde 2023-4, den 7. september 2023 blev akademisk råd forelagt de af di-
rektionen prioriterede mål under AAU Strategien Viden for verden 2022-2026 - gældende for 2024. Un-
der punktet drøftede akademisk råd særlige SUND perspektiver på de prioriterede mål. 
 
I perioden medio september 2023 til 30. oktober 2023 har SUND fakultetet og institutterne i samarbejde 
udarbejdet udkast til målaftaler for 2024.  
 
På SUND akademisk råds møde 2023-5, den 31. oktober præsenterer institutlederne og dekanen de fo-
reløbige udkast til målaftaler for 2024 for akademisk råd til kommentering. 
 
De endelige forslag til målaftaler skal indsendes til Rektoratet den 14. november 2023 og behandles på 
møde mellem Rektoratet og fakultetsledelsen den 28. november med henblik på godkendelse. 
 
Kim Dremstrup præsenterede foreløbigt udkast til HST målaftale for 2024 herunder bl.a.: 

- Færdigudvikling og implementering af Master i Digital Health 
- Afsøgning af mulighed for udbud af moduler fra eksisterende uddannelser eller suppleringskur-

ser som særskilte EVU-moduler.  
- Udvælgelse og startfinansiering af nye missionsprojektsforslag   
- Indsendelse af eksterne ansøgninger fra de to missionsprojektsforslag fra 2023 
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Sten Rasmussen præsenterede foreløbigt udkast til Klinisk Institut målaftale for 2024 herunder bl.a.: 

- Afsøgning af mulighed for udbud af særskilt EVU-modul inden for point of care ultralyd (PO-
CUS). 

- Styrkelse af missionsforskningsmiljøet mellem Dansk Center for Klinisk Sundhedstjenesteforsk-
ning, Center for Almen Medicin (CAM) og Center for Clinical Data Science (CLINDA). 

 
Lars Hvilsted Rasmussen præsenterede foreløbigt udkast til SUND målaftale for 2024 herunder bl.a.: 

- Pulje til implementering af SSH/STEM koncepter i SUND uddannelser 
- Aktiviteter i Health Data Science Network 
- Pulje til understøttelse af større ansøgninger til missionsprojekter 
- Forberedelse af arbejdet med ny AAU fællesmission under arbejdstitlen ”Shaping the future 

healthcare system using digital solutions”. 
- Implementering af URIS-anbefalinger på SUND 
- Udvikling af SUND it-platform til håndtering af sundhedsdata 

 
Akademisk råd takkede for præsentationerne og havde enkelte opklarende spørgsmål. Der var generelt 
opbakning til de præsenterede aktiviteter i målaftalerne for 2024. 

 
9) Drøftelse af DFiR rapporten ”Universiteter for fremtiden: Tyve år med universitetsloven”  

Bilag 2023-5-9a: Sagsfremstilling 
Bilag 2023-5-9b: DFiR rapporten ”Universiteter for fremtiden: Tyve år med universitetsloven” 
Bilag 2023-5-9c: Sammenfatning af DFiR rapportens konklusioner 
 
Lars Hvilsted Rasmussen indledte punktet. 
 
De danske universiteter har været genstand for politisk interesse i de seneste 20 år med fokus på at 
styrke deres relationer til samfundet. Universitetsloven fra 2003 markerede en afgørende ændring i ram-
merne for universiteterne og dannede grundlag for de senere reformer. 
 
DFiR (Danmarks Forsknings- og Innovationspolitiske Råd) iværksatte arbejde med rapporten "Universi-
teter for fremtiden: Tyve år med universitetsloven" for at undersøge universiteternes styrings- og finan-
sieringsstruktur med henblik på at sikre deres fremtidige rolle. DFiR undersøger i rapporten, om de dan-
ske universiteter har rammerne til også i fremtiden at være fundamentet under det danske vidensam-
fund. 
 
På baggrund DFiR rapporten har direktionen igangsat et arbejde på AAU, hvor bl.a. HSU, de akademi-
ske råd og institutrådene bedes om input til: 
1) Hvordan kan vi sikre forskningsfriheden på AAU? 
2) Hvordan kan vi sikre medarbejderinddragelse og en demokratisk kultur på AAU? 

 
SUND akademisk råd behandler DFiR rapportens konklusioner på akademisk råds møde 2023-5, den 
31.oktober 2023. På baggrund af drøftelsen indsendes samlet input fra SUND akademisk råd til direktio-
nen. 
 
Lars Hvilsted Rasmussen præsenterede hovedkonklusionerne og anbefalingerne fra DFiR rapporten. 

PowerPoints fra oplægget er vedlagt referatet.Herefter gennemførte akademisk råd en gruppedrøftelse 

og en opsamling i plenum.  

 
Akademisk råd havde følgende overordnede input til de to arbejdsspørgsmål. 

 
1) Hvordan kan vi sikre forskningsfriheden på AAU? 

- Der kan kun forskes der, hvor der er penge. Hver gang forskningsmidler tematiseres begrænses 
forskningsfriheden. Tidligere var der frie ph.d.-stipendier – de er væk grundet økonomi. Overvej 
en ledelsesdialog med de store fonde eks. NOVO ift. ikke-tematiserede ph.d.-stipendier.  

- Overvej Friday projects – Overvej om det er muligt med en eftermiddag om ugen, hvor den en-
kelte forsker er fri til at dyrke sine egne forskningsideer uden forventning om publicering på kort 
sigt. 

- Forskningsfriheden udfordres, når forskere kun måles på individuelle parametre. Måske man 
kunne måle på større grupper af forskere eks. under fælles missioner.  
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2) Hvordan kan vi sikre medarbejderinddragelse og en demokratisk kultur på AAU? 

- Der mangler en platform til ”borgerforslag” fra medarbejdere og studerende. Hvis den enkelte 
har en idé eller et forslag til forbedringer er det uklart, hvor de skal leveres. En samlet platform 
vil gøre det mere overskueligt at komme med forslag.  

- De kollegiale organer herunder akademisk råd kunne med fordel benyttes mere til reel involve-
ring ift. drøftelser af den strategiske retning.  

- De kollegiale organer skal informeres og involveres tidligt i processerne for at kunne tilbyde reel 
rådgivning. 

- Informationsniveauet til medarbejdere i og uden for de kollegiale organer kan øges. Der kommu-
nikeres for lidt, hvorfor de fleste ikke ved, hvad der foregår.  

- Der efterspørges transparens ift. beslutningsgrundlag. På hvilket grundlag er centrale strategi-
ske beslutninger taget. Det vigtigste ift. inddragelse er viden om, hvad der sker, hvorfor og hvor-
når. 

- Husk tidlig og tydelig kommunikation om procesplaner herunder, hvornår i processen at medar-
bejderinddragelse er muligt.  

- De studerende efterspørger mere tidstro evalueringer af undervisningen for at sikre en reel ef-
fekt heraf.  

- Den brede skare af studerende føler sig ikke hørt til trods for de demokratiske organer. Det er de 
samme studerende, som stiller op til valg og engagerer sig. Det er en udfordring, at man ikke får 
den menige studerende i tale.  

- Overvej at kommunikere om, hvor AAU faktisk er demokratisk i stedet for kun at fokusere på, 
hvor den demokratiske kultur er udfordret. Eksempelvis er der på SUND: godt vej til dekanen, 
mulighed for at foreslå nye moduler i uddannelserne og de studerende bliver hørt.  

 
Lars Hvilsted Rasmussen afsluttede plenumopsamlingen og takkede akademisk råd for gode gruppe-
drøftelser og input, som indgår i en samlet tilbagemelding til direktionen.  

  
10) Meddelelser 

Der er ingen sagsfremstilling til punktet. 
 
Dekanen orienterer om nyt fra SUND og AAU herunder: 

- AAU valg 2023  
 

- Brev vedr. trafiksikkerhed på Selma Lagerlöfs Vej  
Lars Hvilsted Rasmussen orienterede om, at der har været en dialog mellem Rektor og Aalborg 

Kommunes borgmester om udfordringerne ift. trafiksikkerheden på Selma Lagerløfs Vej. Kom-

munen planlægger ikke yderligere foranstaltninger for at øge trafiksikkerheden for nuværende. 

Lars Hvilsted Rasmussen fortsætter dialogen, da den nuværende situation er uholdbar og poten-

tielt farlig for alle der krydser vejen for at komme til AAU SUND. 

 

René Ernst Nielsen foreslog, at SUND undersøger, om TRYG Fonden kunne være interesseret i 

et projekt mhp. at øge trafiksikkerheden på Selma Lagerløfs Vej. Lars Hvilsted Rasmussen tak-

kede for forslaget, som der følges op på.  

 

11) Eventuelt 

 

Lars Hvilsted Rasmussen bad akademisk råd om en kort evaluering af dagens møde: 

- Der var enighed om, at det var et godt møde, som dog var lidt presset på tiden.  

- Det blev foreslået, at der afsættes tid til en åben dialog med prodekanerne, når de deltager.  

- Det blev bemærket, at mødetidspunktet 14.00-17.00 er en udfordring. Lars Hvilsted Rasmussen 

takkede for kommentaren og svarede, at det er forsøg, som kører henover efteråret 2023. Det 

forventes, at møderne i 2024 afholdes på det vanlige tidspunkt 12:30-15:30. 

 

 


